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2010. május 20-án a FÖMI Bosnyák téri Székhá-
za tanácstermében tartotta szokásos rendes évi 
közgyűlését a Magyar Földmérési, Térképészeti 
és Távérzékelési Társaság. A főtitkári beszámo-
lóból és a szöveges mérlegbeszámolóból álló köz-
hasznúsági jelentést és a Felügyelő Bizottság je-
lentését az Intéző Bizottság, majd a Választmány 
döntése alapján terjesztette a Közgyűlés elé a ve-
zetőség. (Az IB és a Választmány munkaüléséről 
a Hírek rovatban számolunk be részletesen.)

Az eredetileg 13.00 órára összehívott Közgyű-
lés – az Alapszabályban meghatározott létszám-
ból eredő határozatképtelenség 
miatt – 13.30-kor kezdődött. 
Dr. Mihály Szabolcs elnök a 
részt vevők köszöntése után 
részletesen ismertette a napi-
rendi pontokat, majd elsőként 
Uzsoki  Zoltán főtitkárt kérte 
fel a társaság 2009. évi tevé-
kenységéről szóló beszámoló-
jának megtartására. Kenderes 
Dóra ügyvezető titkár igazolt 
távolléte  miatt az általa össze-
állított közhasznúsági jelentést 
is a főtitkár ismertette. Ezt kö-
vetően Várnay György, a Fel-
ügyelő Bizottság elnöke érté-
kelte a társaság 2009. évi mun-
káját. Mindhárom előadást az 
alábbiakban teljes terjedelmé-
ben közreadjuk.

*

Közhasznúsági jelentés

Főtitkári beszámoló 
Előadó: Uzsoki Zoltán főtitkár

Tisztelt Közgyűlés, Elnök Úr, kedves Tagtársak!

Nekem jutott az a megtisztelő feladat, hogy Tár-
saságunk közhasznúsági jelentését az elmúlt év-
ről ismertessem, illetve elfogadtassam Önökkel.

A közhasznúsági jelentés része a mérleg és a 
szöveges mérlegbeszámoló, amely utóbbi hitele-
síti a mérleg adatait, és elemzést ad a gazdálko-
dásunkról. El kell számolnunk az állami támoga-
tásokkal, melyekhez az év folyamán hozzá jutot-

tunk. Itt mutatjuk be a személyi jövedelemadó-
ból Tagtársaink rendelkezése alapján kiutalt ösz-
szeg felhasználását is. A számunkra így juttatott 
összeget ezúton is köszönjük. Kérjük, továbbra 
is támogassák ebben a formában is Társaságun-
kat, ránk fér!

A közhasznúsági jelentésnek tartalma a szak-
mai tevékenységről szóló főtitkári beszámo-
ló. Közhasznúsági jelentésemet ezzel kezdem. 
Ez részletezi, hogy mennyiben teljesítettük az 
alapszabályunkban vállalt és a közhasznúság be-
jegyzésénél elfogadott feladatainkat, meghatá-

rozott céljaink szerint dolgoz-
tunk-e. Vegyük hát sorra eze-
ket, és nézzük, mit végeztünk 
2009. évben. Mozgalmas, vál-
tozatos, és úgy érzem eredmé-
nyes évet zártunk.

Társaságunk képviseli ha-
zánkat a nemzetközi szak-
mai szervezetekben. A Nem-
zeti Bizottságokban dolgozó 
tagtársaink 2009-ben is aktív, 
eredményes munkát végeztek. 
A FIG munkáját 10 Bizott-
ság vezeti, segíti. A munka-
bizottságok felelőseit és mun-
katervét a FIG kongresszuso-
kon megrendezett Közgyűlé-
sek hagyják jóvá. Minden tag-
szervezetnek joga van kine-
vezni egy nemzeti delegáltat 

mind a 10 Bizottságba. A társult és akadémiai ta-
goknak joguk van egy levelező tagot delegálni a 
Bizottságokba.

Magyar viszonylatban közvetlenül érdekel-
tek vagyunk a 2. és 7. Bizottságban (Szakmai 
oktatás és Kataszter-földügyi igazgatás), ahol 
a bizottság elnökeit és titkárait az NymE GEO, 
a Fővárosi Földhivatal, valamint a FÖMI adja. 
Ez rendkívül magas elismerése a magyar szak-
mai munkának mindkét területen. Kollégáink 
részt vesznek a FIG döntéshozó testületeiben, 
ami magas szintű tudás-transzferre ad lehetősé-
get. Ezen kívül a magyar részvétel igen aktív a 
3. Bizottságban (Térinformáció Menedzsment), 
aminek témakörei rendkívül tág spektrumot 
ölelnek át, az e-közigazgatástól a térbeli adatinf-
rastruktúra kialakításának technológiáit, szabvá-
nyait is beleértve.
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A fontosabb 2009. évi FIG rendezvények:
– 2009. február 26–28. Bécs, Ausztria
 Navigating the Future of Surveying 

Education – Workshop on Educational 
Management and Marketing. – A 2. Bizott-
ság szemináriuma az „oktatási menedzs-
ment és marketing” témakörében;

– 2009. május 3–8., Eilat, Izrael
 FIG Working Week and XXXII General 

Assembly – New Horizons across the Red 
Sea – Surveyors Key Role in Accelerated 
Development. (FIG Munkahét és XXXII. 
Közgyűlés);

– 2009. október 15. Kuala Lumpur, Malaysia
 Progressing Towards u-Cadastre – A 7. Bi-

zottság szemináriuma a „kataszter az infor-
mációs társadalom szolgálatában” témakör-
ben;

– 2009. október, Hanoi, Vietnám
 Regionális FIG Konferencia (4–5 magyar 

előadás hangzott el);
A felsorolt idei FIG rendezvényeken minde-

nütt megjelentek a földmérés és térinformatika 
magyar szakemberei, az esetek túlnyomó több-
ségében aktív szervezői szerepkörben. Mind-
ezekkel hírünk a világban tovább javul, és időben 
jutnak el hozzánk a tudomány és technika legfris-
sebb tapasztalatai, eredményei. Az elmúlt évek-
ben megalapozott hazai és nemzetközi kezdemé-
nyezések nemcsak erkölcsi sikereket hoztak, de 
közvetlen hatással is jártak. A projektek sora bi-
zonyítja az aktív részvételünk hasznát.

Ezek mellett említésre méltó 2009. márciusá-
ban tartott közös Világbank/FIG konferencia 
(Washington DC., USA), melyen a 7. Bizottság 
több mint 10 delegátusa tartott előadást. Régi-
ónkban 2009. november végén kataszteri témá-
ban konferenciát tartottak a FIG 3. és 7. bizott-
ság támogatásával: „Property rights for Citizens”, 
Kisinyov, Moldova.

A szakmai oktatási bizottság – Márkus  Béla 
irányításával – a FIG következő évi konferen-
ciáján egy e-Learning módszertani útmutatót 
 állít össze. A Térinformatikai Bizottság (Mihály 
Szabolcs) és a Kataszteri és Földügyi Bizottság 
(Osskó András, Iván Gyula) irányító közreműkö-
désével dolgozik a szakmai jövőt formáló szabvá-
nyosítási, szervezeti és szervezeti kérdések meg-
oldásán.

A 2009-es év legfontosabb eseménye az ICA 
számára a kétévente megrendezett nagy nem-
zetközi térképészeti konferencia volt, amelyet a 
dél-amerikai helyszín következtében ezúttal szo-

katlan időpontban, november közepén tartottak. 
De ezen kívül is voltak jelentős, az ICA-hoz kö-
tődő események:

– 2009. januárjában meglátogatta az ELTE 
Térképtudományi és Geoinformatikai Tan-
székét David Fraser (RMIT, Ausztrália), az 
ICA Oktatási és Képzési Bizottságának ve-
zetője. Kutatásairól előadást is tartott;

– ugyancsak januárban Zentai László részt 
vett a prágai Joint Symposium of ICA 
Working Group on CEWaCM and JBGIS 
Gi4DM, „Cartography and Geoinformatics 
for Early Warning and Emergency 
Management” rendezvényen, ahol előadást 
is tartott (egyetlen magyar résztvevőként);

– nagyon fontos esemény volt a régió karto-
gráfusai számára a Közép- és Kelet-Euró-
pai Térképész Konferencia Bécsben, 2009. 
február 15–17. Tizenhárom magyar előadás 
is szerepelt a programban (hét ELTE to-
vábbá FÖMI, MÁFI, MTA FKI, HM Had-
történeti Intézet és Múzeum, Arcanum),. 
Volt két poszter, de volt magyar előadás a 
doktoranduszok fórumán is (Turczi Vanda). 
Az ICA ezzel megteremtette egy új típusú 
rendezvény lehetőségét, a regionális szim-
póziumokét;

– kevésbé kötődik az ICA-hoz, mint szerve-
zethez (bár az ICA három bizottságának ve-
zetője vagy annak helyettese is jelen volt) 
az áprilisban Kolozsváron megrendezett 
Descriptio Transylvaniae konferencia, me-
lyen 13 magyar előadás hangzott el (ELTE, 
MTA FKI, HM Hadtörténeti Intézet és Mú-
zeum, Nav N Go Kft.);

– 2009 áprilisában meglátogatta az ELTE 
Térképtudományi és Geoinformatikai Tan-
székét Milan Konecny, a Nemzetközi Tér-
képészeti Társulás volt elnöke;

– szakfolyóiratunkban részletes beszámoló 
jelent meg arról, hogy 2009. májusában az 
ICA Oktatási és Képzési Bizottságának 
két magyar tagja (Guszlev Antal és Zentai 
László) egyhetes workshop-ot vezetett Te-
heránban a Nemzeti Térképészeti Központ 
meghívására;

– a 2009. augusztus végén Drezdában meg-
rendezett ICA Spie Európai Szimpóziumon 
(True 3-D in Cartography) két magyar elő-
adás hangzott el (ELTE);

– a 2009. november elején Radó Sándor szü-
letésének 110 éves évfordulója alkalmá-
ból rendezett emlékülésen az ICA nevében 
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Zentai László tartott előadást Radó Sándor 
tevékenységéről a nemzetközi szervezet-
ben (ő volt az első, aki megkapta a szerve-
zet tiszteleti tag kitüntetését);

– a Santiago de Chilében megrendezett Nem-
zetközi Térképészeti Konferencián (2009. 
november 15–21.) Magyarországot hatan 
képviselték: Zentai László (ICA Nemze-
ti Bizottság, ELTE), Pokoly Béla (ICA 
 Nemzeti Bizottság, Földművelésügyi 
és Vidék fejlesztési Minisztérium), Jesús 
Reyes ( ELTE), Gede Mátyás (ELTE), Har-
gitai Henrik (ELTE), Tóth Katalin (EU, 
Joint Research Center).

 Összesen hét magyar elő-
adás szerepelt a konfe-
rencia programjában (to-
vábbá két poszter). Egy 
közös román–magyar 
előadás (Bartos-Elekes 
Zsombor–Nemerkényi 
Zsombor) szerepel a kon-
ferencia előadásait tar-
talmazó CD-n, de a szer-
zők távolléte miatt ezt 
nem mutatták be;

– az ICA Nemzetközi Tér-
képészeti Konferencia 
alkalmából az amerikai 
ESRI cég meg jelentette 
a „Children Map the 
World” könyv sorozat 2. kötetét, amely a 
2005-ös és 2007-es nemzet közi térképrajz-
versenyre küldött munkákból  készített válo-
gatást tartalmazza. A száz térképrajz között 
négy darab magyar mű is bekerült a könyv-
be, illetve a könyv szerkesztői között szere-
pel Jesús Reyes, az ELTE Térképtudományi 
és Geoinformatikai Tanszék munkatársa, 
aki 2005-ben és 2007-ben a beküldött mun-
kákat  bíráló nemzetközi zsűri elnöke volt;

– 2009 áprilisában az Országos Széchenyi 
Könyvtár ismét megrendezte a „Szép Ma-
gyar Térkép” kiállítást.

Az ISPRS vonatkozásában a páratlan évek – 
mint a leköszönő 2009. év is – felkészülési évnek 
számítanak a következő évben rendezendő bizott-
sági szimpóziumokra, vagy a kongresszusra.

Tekintettel arra, hogy 2008-ban Pekingben 
rendezték az ISPRS XXI. Kongresszusát, az im-
már 100 éves szervezet hagyományainak meg-
felelően 2010-ben a nyolc szakmai bizottság te-
matikus szimpóziumaira kerül sor. Ezek közül 

kiemelkedőnek tekinthető a VII. „Távérzékelé-
si adatok tematikus feldolgozása, modellezése 
és analízise” elnevezésű Bizottság szimpóziuma, 
amelyet Bécsben tartanak. Ennek kiemelt fontos-
ságát az adja, hogy Dolezsál professzor javasla-
tára 1910. július 4-én alakult meg a Nemzetközi 
Fotogrammetriai Társaság Bécsben. Ennek meg-
ünneplésére a VII. Bizottság Szimpóziuma előtt 
centenáriumi ünnepséget tartanak. Remélhető-
leg szépszámú magyar delegáció vesz részt ezen 
az emlékülésen, nemcsak a hely közelsége miatt, 
hanem elődeink tevékenységének is tisztelegve. 
Az ISP alapítója, Edvárd Dolezsál Társaságunk 

egyik jogelődjének, a Magyar 
Fotogrammetriai Társaságnak 
is tiszteletbeli tagja volt. A jö-
vő évben összesen nyolc szim-
póziumot rendeznek – a már 
említett bécsi mellett – egyet 
Angliában, egyet Franciaor-
szágban, egyet Hollandiában. 
Sajnos a többi szimpózium tá-
voli országban lesz, e miatt is 
várhatóan a szokásosnál ke-
vésbé lesz aktív részvételünk. 
Jelenleg egyetlen szakmai Bi-
zottságban, illetve munkacso-
portban sem található magyar 
tisztségviselő. Ez összefüggés-
ben van azzal a hanyatló ten-
denciával, ami a fotogrammet-

ria hazai alkalmazását jellemzi. Törekvésünk az, 
hogy ezen a tendencián változtatva, a 2012-ben 
a Melbourne-i XXII. Kongresszussal kezdődő 
újabb ISPRS vezetési ciklusra ismét erőteljeseb-
ben aktivizáljuk a magyar fotogramméterek és 
távérzékelési szakemberek tevékenységét.

Szakmánk elismerését is jelenti, hogy az MTA 
májusi rendes közgyűlésén Erik Grafarendet, a 
Texas University, valamint a Karshruhei egyetem 
professor emeritusát tiszteleti taggá, Pápay Gyula 
professzort pedig külső taggá választották.

Az Európai Földmérők Tanácsának (Comité 
de Liaison des Geometres Européens, a továb-
biakban: CLGE) 2009. március 27-én, Krakkó-
ban megrendezett nagygyűlésén ünnepélyes ke-
retek között fogadták el Magyarország és Szlové-
nia jelentkezését a szervezetbe. Ezzel lehetőség 
nyílik a magyar földmérő társadalom érdekeinek 
európai szintű képviseletére, a nemzetközi szak-
mai kapcsolatok erősítésére és egyáltalán a föld-
mérés, mint szakma, mint közösség jobb megje-
lenítésére.

MFTTT KÖZGYŰLÉS
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A CLGE rövid bemutatása:

A CLGE szervezetét 1972-ben a FIG (Fédération 
Internationale des Géométres) wiesbadeni kong-
resszusán alapították 9 tagállam részvételével. Az 
alapításkori legfontosabb cél az volt, hogy a Ró-
mai Szerződésben foglaltakat érvényesítésék a 
földmérési társadalomra nézve. A Római Szerző-
dés, melynek 1957. március 25-i aláírásával létre-
hozták az akkori Európai Gazdasági Közösséget, 
a mai Európai Unió legfontosabb közösségi jog-
forrása. A Szerződés az áruk, szolgáltatások, tő-
ke és munkaerő szabad áramlását, egységes el-
vek szerint működő közös piacának kialakítá-
sát fogalmazza meg. A CLGE alapításakor tehát 
ezen elvek földmérőkre való kiterjesztését tűz-
ték ki célul.

A fenti elveket a CLGE a következő célokon 
keresztül kívánja érvényesíteni:

– folyamatos fórumot biztosítani az európai 
földmérők számára,

– szakmai partnerkapcsolatok és együttmű-
ködés Európán belül,

– határokon átnyúló tudástranszfer és tapasz-
talatcsere,

– tanácsadói szolgáltatások a tagországok, 
nemzeti szakmai szervezetek, illetve az Eu-
rópai Unió számára,

– a képesítések értékének, a szolgáltatások 
színvonalának fenntartása, növelése,

– a földmérési szakma megjelenítése,
– részvétel a kapcsolódó szakmai szerveze-

tekben.
A szervezet jelenleg minden EU tagállamot ma-

gában foglal, sőt Svájc és Norvégia is csatlako-
zott. A CLGE tagdíjakból és szponzorációból be-
folyt összegekből gazdálkodik. A támogatók kö-
zött szerepelnek olyan vállalatok, mint a Leica 
Geosystems AG, az ESRI stb. A CLGE magyaror-
szági képviseletét a Földmérők Európai Tanácsá-
nak Magyarországi Képviselete (FETMK) látja el.

Azok után, hogy a CLGE az elmúlt években ki-
teljesedett Európában és egyre nagyobb szakmai 
tekintélynek örvend, időszerűvé vált Magyaror-
szág számára is a csatlakozás. A kezdeti tárgya-
lásokat a magyar szakmai nemzetközi kapcso-
latok építésében aktív dr. Remetey-Fülöpp Gá-
bor (HUNGAI főtitkár) kezdeményezésére dr. 
Mihály Szabolcs, az MFTTT elnöke bonyolítot-
ta. Ezt követően hazai egyeztetések történtek a 
két további érdekelt hazai szakmai szervezet ve-
zetőivel, Biró Gyulával, a Magyar Földmérők és 
Geoinformatikai Vállalkozók Egyesülete elnöké-

vel, valamint Holéczy Ernővel, a Magyar Mér-
nöki Kamara illetékes szakmai tagozata vezető-
jével.

Azon igyekezetük részeként, hogy a magyar 
földmérési szakma érdekeit az Európai Unió 
szintjén is képviseljék és érvényesítsék, a Ma-
gyar Földmérési, Térképészeti és Távérzékelé-
si Társaság (MFTTT), a Magyar Mérnöki Ka-
mara, Geodéziai és Geoinformatikai Tagoza-
ta (MMK GGT), valamint a Magyar Földmé-
rő és Geoinformatikai Vállalkozók Egyesülete 
(MFGVE) megállapodtak egy közös képviselet 
létrehozásában és működtetésében a CLGE-n be-
lül a Földmérők Európai Tanácsának Magyaror-
szági Képviselete (FETMK) névvel.

A CLGE magyarországi képviseletét két dele-
gált képviselő látja el. A képviselői státusz egyike 
visszahívásig állandó, míg a másik évente meg-
újítandó az együttműködő felek által rotációs ala-
pon tett jelöléssel. A három alapító szervezet ki-
nyilvánított szándéka szerint az állandó képvise-
letet kezdetben Gombás László látta el. A képvi-
seleti tevékenység felügyeletét az Együttműködő 
Felek elnöki szinten biztosítják. Gombás Lász-
ló időközben – egyéb elfoglaltságaira hivatkozva 
– nem tudta vállalni a feladatot. Eddigi munkáját 
ezúton is köszönjük. Jelenleg az MFTTT részéről 
Domokos György látja el ezt a feladatot, együtt-
működve dr. Siki Zoltán, az MMK Geodéziai és 
Geoinformatikai Tagozata és Boldizsár László, a 
MFGVE képviseletét ellátó kollégákkal.

Ezután vegyük szemügyre az itthon történteket.
A 2009. év legfontosabb eseménye a Nyíregy-

házán tartott vándorgyűlést volt. A 225 fő részt-
vevő 35 igen színvonalas előadást hallgathatott 
végig. Néhány új színfoltja is volt az idei vándor-
gyűlésnek. Először szerveztünk ifjúsági szekci-
ót, amelyben ifjú kollégáink mutathatták be TDK 
dolgozataikat. Úgy gondolom, nagy sikert arat-
tak. Véleményem szerint ez egyik módja lehet a 
jövőben is annak, hogy bevonjuk a fiatalokat a 
Társaság munkájába. Műszerbemutató helyett a 
gyártó cégek képviselői is előadás keretében mu-
tathatták be termékeiket. A gazdasági válság mi-
att 2, illetve 3 napos részvételi lehetőséget is biz-
tosítottunk. Ettől reméltük a nagyobb részvéte-
li létszámot.

A Nyíregyházi Főiskola igényes, nagyszerű 
helyszínt biztosított. A helyi kollégák Oros Lász-
ló és Jelesné Zsuzsa vezetésével mindent megtet-
tek annak érdekében, hogy jól érezzük magunkat. 
Ez sikerült is. Ezúton is köszönjük munkájukat.

MFTTT KÖZGYŰLÉS
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Ezen kívül egy nagy rendezvényt tartottunk: 
december 7-én „Ingatlan-nyilvántartási térképe-
ink minősége, a javítás lehetőségei, különös te-
kintettel a nagytömegű vezetékjog bejegyzések-
re” címmel Székesfehérváron rendeztünk kon-
ferenciát az MFGVE-vel közösen. A mintegy 
170 fő részvételével lezajlott konferencia egyik 
fő témája a térképeink minősége, másik pedig 
az áramszolgáltató cégek számára végzett „veze-
tékjog legalizációs” munkák tapasztalatai voltak. 
A rendezvényen nagy számmal képviseltették 
magukat a szolgáltató cégek, a munkarészeket át-
vevő és a jogot bejegyző földhivatalok, nem utol-
só sorban a munkát végző vállalkozások. A részt-
vevők nagy létszáma a téma aktualitására utalt.

Ezen kívül központi rendezvényeink száma 32 
volt, amelyeken az elmúlt évekhez hasonló rész-
vétel volt tapasztalható. Előadás érdektelenség 
miatt nem maradt el.

Szeniorok szakosztályának munkája – az el-
múlt évekhez hasonlóan – sikeres volt. Év elején 
a szokásos baráti találkozót is megtartottuk.

Említést érdemel az október 6-án megtartott 
topográfiai kerekasztal megbeszélés. Meghívott-
ként részt vett a tanácskozáson a polgári, vala-
mint a katonai topográfiai térképezésben érdekel-
tek széles köre. A téma a szakág helyzete, a to-
vábblépés lehetőségei voltak.

Az Intézőbizottság munkatervében elérendő 
célként tűzte ki a területi csoportok aktivitásá-
nak, az általuk szervezett rendezvények számá-
nak növelését. Örömmel számolhatok be Önök-
nek arról, hogy ezen a téren sikeres évet mondha-
tunk magunkénak.

Egész napos rendezvényt tartottak Szolnokon, 
Nyíregyházán, Békéscsabán, Pécsett, Salgótar-
jánban. Ezeken a rendezvényeken átlagosan mint-
egy 100 fő vett részt. Köszönet a területi csopor-
tok vezetőinek az aktivitásért.

A Magyar Mérnöki Kamara Geodéziai és 
Geoinformatikai Tagozatával való egyre jobb és 
szorosabb együttműködést jelzi, hogy az említett 
rendezvényeket kivétel nélkül „akreditáltattuk” a 
Kamaránál, így a kamarai tagok számára ún. to-
vábbképzési kreditpontokat jelentettek, melyek 
nagyon fontosak.

Kiemelkedő, és szakmailag is fontos felada-
tunk a Geodézia és Kartográfia folyóirat kiadá-
sa és megjelentetésének biztosítása. Ezen a téren 
is – úgy gondolom –, hogy ez az év jelentős és 
eredményes változásokat hozott.

Dr. Riegler Péter főszerkesztő irányításával 
egy nagyobb létszámú szerkesztőbizottság, és 

egy szűkebb körű, az operatív feladatokat ellátó 
szerkesztőség dolgozik. A formai, tartalmi válto-
zásokat már érzékelhették tagtársaink az év fo-
lyamán.

A GK lap 60 éves évfordulójára jubileumi 
 kiadvány készült, melynek megjelenése a vándor-
gyűléshez igazodott. Főszerkesztő úr szervezésé-
vel sok kollégánk alapos, sok munkája eredmé-
nye a jubileumi különszám, amely méltó az év-
fordulóhoz.

Nagyon fontos, kiemelkedő dolognak tartom, 
hogy a lap megjelenésének időbeli „csúszását” 
sikerült ledolgozni. A szerkesztőség aktív mun-
kájának köszönhetően két-három hónapra előre a 
számok előkészítése megtörténik.

Komoly anyagi és erkölcsi segítséget nyújt to-
vábbra is a FÖMI, valamint a nyomdai munkákat 
felvállaló HM Térképészeti Közhasznú Nonprofit 
Kft. Ezúton is köszönjük áldozatkész munkájukat.

Társaságunk továbbra is fontosnak tartja a 
kapcsolatépítést más, rokon területen működő ci-
vil szervezetekkel.

Tagegyesülete vagyunk a MTESZ-nek, mely 
szervezet komoly gondokkal küzd. Tagja va-
gyunk a HUNAGI-nak. Az MFGVE-vel együtt-
működési megállapodásunk van. Az előbb el-
mondottak is mutatják – közös rendezvény –, 
hogy a kapcsolatunk erősödik.

Az MMK Földmérési és Geoinformatikai Ta-
gozatával szintén az említettek alapján is egyre 
szorosabb a kapcsolat. Az FVM Oktatási Főosz-
tályával együttműködési megállapodásunk van, 
melynek értelmében a Társaságunk egy főt de-
legál a földmérő és térképész technikusminősí-
tő vizsgabizottságokba. Az FVM FTF vezetésé-
vel jó kapcsolatra törekszünk a jövőben is. Társa-
ságunk nyitott az együttműködésre szakmai sza-
bályzatok, jogszabályok előkészítésében, meg-
vitatásában, véleményezésében. Sok éve szoros 
együttműködés jellemzi kapcsolatunkat az Erdé-
lyi Magyar Műszaki Tudományos Társasággal, 
annak földmérő szekciójával. Az elmúlt évben is 
nagy létszámmal vettünk részt a Szovátán tartott 
rendezvényükön, ahol a szervezésből, előadások 
tartásával is kivettük részünket.

Néhány szót hadd szóljak a kevésbé sikeres, il-
letve sikertelen próbálkozásainkról.

A tagnyilvántartásunkat próbálkozásaink el-
lenére sem sikerült naprakész állapotra hoz-
ni. Rá kellett jönnünk, hogy ez egy nehéz, hosz-
szú feladat lesz. Szervezettségünkben tovább-
ra sincs változás. A fiatal szakemberek „beszer-
vezése” komoly gondokat okoz. Statisztikai tag-
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létszámunk 1286 fő (ebbe beletartozik, aki 3 éve 
nem fizet, illetve a 70 éven felüli tagdíjmentes ta-
gok is). Összes lapelőfizetés (közületi tagokkal 
együtt) 795. Egyéni lapelőfizető 387 fő. Jogi tag-
létszámunk nem változott: 20 földhivatal és 24 
vállalkozás, oktatási intézmény.

Honlapunk üzemeltetése, működése folyama-
tos volt. Köszönet érte a FÖMI munkatársainak.

A Társaság ügyvezetése nem változott, egy fő-
állású ügyvezető, Kenderes Dóra intézi a napi 
ügyeket, szervezi a rendezvényeket. Az irányí-
tást az Intézőbizottság folyamatosan biztosítot-
ta, az elmúlt évben 6 ülést tartott. Az Országos 
Választmány döntéseit két ülésen hozta meg, és 
az eddigi gyakorlatnak megfelelően egy közgyű-
lésünk volt.

Néhány szót a 2010. évi dolgainkról.
– Ebben az évben vándorgyűlés nem lesz. 

Ezért igyekszünk legalább két nagy rendez-
vényt megszervezni.

– Tovább szeretnénk erősíteni a területi cso-
portok működését, helyi rendezvények 
megtartását az MMK tagozatával együtt. 
Ez ügyben már tettünk lépéseket.

– Május 13–16-án Nagybányán volt az Erdé-
lyi Földmérő Találkozó, melynek szervezé-
sében most is aktívan részt vettünk.

– Kiemelkedő feladatunknak tartjuk 2010-ben 
a taglétszám emelését, a fiatalítást.

– 2011-ben tisztújító közgyűlést tartunk, 
amelyre az előkészületeket idén meg kell 
tenni.

Szöveges mérlegbeszámoló
Összeállította: Kenderes Dóra ügyvezető titkár

Egyesületünket a közhasznú szervezetekről szó-
ló 1997. évi CLVI. törvény alapján a Fővá-
rosi Bíróság 400. nyilvántartási sorszám 13. Pk. 
60.447/1989/20. számú végzéssel közhasznú szer-
vezetté minősítette.

Működésünket az 1989. évi II. tvr. az egyesü-
lési jogról, míg gazdálkodásunkat a számvitel-
ről szóló újra kodifikált 2000. évi C. törvény és 
a 114/1992. és a 224/2000. Korm. rendeletek sza-
bályozzák.

Társaságunk a hivatkozott rendeletek és a 
számviteli politikájában meghatározott beszá-
moló készítés rendje alapján állítja össze a kettős 
könyvvitelt vezető egyéb szervezetek közhasznú 
egyszerűsített éves beszámolójának mérlegét, va-
lamint eredmény kimutatását.

1.  Számviteli beszámoló 
és Vagyon felhasználása

Egyesületünk tevékenységét a hatályos alapsza-
bálya, ügyrendjei és a számviteli politikánk alap-
ján végzi a mindenkori érvényes jogszabály-
ok szerint a FB felügyelete mellett. 2009. évet 
könyvvizsgáló is ellenőrizte, az ő jelentése a 
www.mfttt.hu honlapon megtalálható.

Az MFTTT 2009. évi beszámolója a közhasznú 
egyszerűsített éves beszámoló mérleg, eredmény-
kimutatás, valamint tájékoztató adataiból áll.

A tavalyi évet 865 e Ft eredménnyel zártuk. 
Ebből 99 e Ft volt a vállalkozási eredmény, me-
lyet a Fő utcai irodánk bérbeadásából keletke-
zett. A közhasznú tevékenység eredménye 766 e 
Ft volt.

Az éves mérlegbeszámolót a Felügyelő Bizott-
ság átnézte és elfogadásra javasolta a Közgyűlés-
nek. A számviteli beszámoló szintén megtalálha-
tó honlapunkon.

2. Költségvetési támogatás felhasználása

2009-ben a Társaság az alábbiak szerint része-
sült költségvetési támogatásban: A Nemzeti  Civil 
Alapprogram pályázatán a működés támogatásá-
ra 800 E Ft-ot nyertünk el 2009-re, melyet a mű-
ködés keretein belül az Ügyvezető titkár munka-
bérérének részbeni fedezésére használtunk fel. 
A mérlegben viszont 1 479 e Ft szerepel, mivel 
a pályázati pénz felhasználási időpontja május-
tól-májusig van pénzügyileg behatárolva, így eb-
ben az összegben szerepel a 2008-as 900 e Ft át-
hozat és a 2009-es pályázatból 579 e Ft.

3. Célszerinti juttatás

A Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Miniszté-
riumtól 300 e Ft-ot kaptunk a Vándorgyűlés szer-
vezéséhez. Karsay Ferenc tagtársunktól 25 e Ft a 
Vándorgyűlés szervezéséhez.

4. Egyéb támogatás

Az adózók SZJA 1%-os felajánlásaiból 391 e Ft, 
melyet a működési költségekre és a szaklap ki-
adására használtunk fel.

5. Vezető tisztségviselőknek nyújtott juttatás

Juttatásban a vezető tisztségviselők nem része-
sültek.
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6. Közhasznú tevékenység tartalmi beszámolója

2009. évi közhasznú tevékenységünket a szakmai 
kultúra terjesztése, a kutatási – fejlesztési ered-
mények ismertetése, ismeretterjesztés tette ki.

A Geodézia és Kartográfia szakfolyóiratot 
továbbra is eljuttattuk tagjainknak, rendsze-
res információt biztosítottunk a lapunkon és a 
honlapunkon keresztül az érdeklődőknek. Nyá-
ron megjelent a jubileumi különszám, mely-
hez a Vándorgyűlés résztvevői ingyen hozzá-
juthattak.

Egy nagy rendezvényt tartottunk 2009. július 
2–4. között, a Nyíregyházi Vándorgyűlést, me-
lyen 225 fő vett részt.

Decemberben Székesfehérváron volt egy közel 
100 fős egynapos konferencia.

Egész napos rendezvényt szerveztek vidéki 
csoportjaink Szolnokon, Békéscsabán és Pécsen.

Továbbra is kiemelten kezeltük a nem bevé-
teles új szakmai ismereteket nyújtó rendezvé-
nyeinket, munkabizottsági üléseket, melyen az 
MFTTT tagokon túl számos más érdeklődő is 
részt vett.

Az állami befizetési kötelezettségeinknek ha-
táridőre eleget tettünk. 

A főtitkár Közgyűlésen elhangzó részletes 
szakmai beszámolója ezen jelentés 6. pontjának 
mellékletét képezi.

*

Felügyelő Bizottság jelentése
Előadó: Várnay György

A Felügyelő Bizottság a 2009. évben is ügyrend-
jének, illetve a vonatkozó előírásoknak megfele-
lően végezte munkáját.

A Társaság működésében, tevékenységében 
és gazdálkodásában az elmúlt évben nem történt 
olyan esemény, amely a Felügyelő Bizottság be-
avatkozását tette volna szükségessé.

A Felügyelő Bizottság rendszeresen képvisel-
tette magát az Intéző Bizottság és a Választmány 
ülésein, tagjai tájékozódtak a szakosztályok és a 
vidéki csoportok munkájáról, törvényes és alap-
szabályszerű működéséről.

A Felügyelő Bizottság figyelemmel kísérte és 
vizsgálta a Társaság közhasznú tevékenységét, 
szervei határozatainak végrehajtását, a rendel-
kezésre álló eszközök hatékony és célszerű fel-
használását, költségvetését és pénzügyi gazdál-
kodását.

Mindezek eredményeként a Felügyelő Bizott-
ság az alábbiakat állapította meg:

– A társaság számviteli alkalmazottat nem 
foglalkoztat, a könyvelést a non-profit szer-
vezetek számvitelére vonatkozó gyakorlat-
tal rendelkező külső szolgáltató cég – az 
AdCont Számviteli Szolgáltató Kft. – látja 
el.

– A Társaság pénzügyi gazdasági tevékeny-
ségét – a számviteli törvény szerinti egysze-
rűsített éves beszámolóját – a könyvvizsgá-
lói jelentés szakmai támogatottságával vizs-
gálhatta.

– Megállapította, hogy a Társaság könyvei-
ben még mindig szerepel a 2003. évben ak-
tív időbeli elhatárolással MTESZ állami tá-
mogatásként elszámolt 666 e Ft, melynek 
értékvesztéssel történő elszámolása 2005. 
évben már megtörtént.

– A tartozás megfizetésére – tekintettel 
az MTESZ gazdasági helyzetére – véle-
ményünk szerint esélyünk sincs, ezért a 
könyvvizsgálóval egyetértve javasoljuk a 
tartozás mielőbbi rendezését, illetve köny-
veinkből való törlését.

– A könyvvizsgálói jelentés már korábban is 
vevők túlfizetését állapította meg (2009. év-
ben 78 e Ft összegben), melyet a Társaság 
még nem fizetett vissza.

– Információink és eseti ellenőrzéseink sze-
rint – az előbbiektől eltekintve – a számvite-
li adatfeldolgozás rendben, a számviteli elő-
írásoknak megfelelően történt.
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– A beszámolóban szereplő tényadatok közül 
a bevételek összege a tervezettet (21 857 e 
Ft) meghaladva 24 555 e Ft-ban realizáló-
dott, míg a Társaság összes ráfordítása – a 
tervezettet (20 761 e Ft) ugyancsak megha-
ladva – 23 690 e Ft volt.

– Mindezek eredményeként a tárgyévi együt-
tes eredmény 865 e Ft nyereség, mely a ter-
vezettől (1 096 e Ft) 21,1%-kal maradt el.

Az ellenőrzés eredményét összefoglalva meg-
állapítható, hogy a mérleg és eredmény-kimuta-
tás a valós adatokat tartalmazza, így a Társaság 
2009. évre 766 e Ft közhasznú és 99 e Ft vállal-
kozási eredményt számolhatott el.

A Felügyelő Bizottság megállapítása szerint a 
tagnyilvántartás – a valós taglétszám és tagdíj – 
ügyében tett intézkedések eredményeként némi 
javulás tapasztalható.

A jelenleg regisztrált statisztikai létszám 1 286 
fő, melyből a 2009. évben a tagdíjat fizetők szá-
ma 387 fő – a nyilvántartott taglétszám mindösz-
sze 30%-a. A Felügyelő Bizottság véleménye sze-
rint ez a kérdés továbbra is nagyobb figyelmet és 
intézkedést igényel.

A Társaság közhasznú tevékenységének vizs-
gálata során a Felügyelő Bizottság áttekintette:

– a szakosztályok és a megyei szervezetek 
munkáját,

– a nemzetközi szakmai szervezetekben való 
képviseletünket,

– központi rendezvényeinket,
– a szakmai rokon területen működő ci-

vil szervezetekkel (MTESZ, HUNGIS, 
MFGVE, Magyar Mérnöki Kamara, Erdé-
lyi Magyar Műszaki Tudományos Társaság) 
való kapcsolatunkat, és

– a megújult „Geodézia és Kartográfia” szak-
lapunkat, illetve a szerkesztőség ez irányú 
tevékenységét.

Mindezekről a főtitkári beszámoló is részletes 
tájékoztatást tartalmaz.

– A Felügyelő Bizottság időszerűnek tartja és 
javasolja az Intéző Bizottságnak a MTESZ 
tagsággal kapcsolatos kérdések ismételt át-
tekintését, a rendezetlen – évek óta függő 
– ügyek tisztázását és ez ügyben szükséges 
döntések meghozatalát.

– A Felügyelő Bizottság észrevételezi és az In-
téző Bizottságnak ismét figyelmébe ajánlja 
a Társaság alapszabályában a hazai szakmai 
tudományos eredmények megismerésére, is-
mertetésére és hasznosítására vonatkozó elő-
írást [6. § (1) bekezdés], továbbá a nemzeti 

bizottságok ez irányú rendszeres beszámolá-
si kötelezettségét [26. § (4) bekezdés].

– Kiemelve kollégáinknak, tagtársainknak a 
nemzetközi szakmai szervezetekben, nem-
zeti bizottságokban végzett tiszteletremél-
tó magas színvonalú eredményes munká-
ját sajnálattal állapítható meg, hogy e mun-
ka közhaszna a hazai szélesebb szakmai kö-
rökben nem érzékelhető.

– A Felügyelő Bizottság megállapítása szerint 
a tagságnak igénye van a nemzetközi szer-
vezetekben folyó szakmai munka megisme-
résére és annak esetleges hazai hasznosítá-
sára.

– Nem elégíti ki ezt az igényt a szakmai la-
punkban esetenként megjelenő híradás, él-
ménybeszámoló, ezért ismételten javasol-
juk az Intéző Bizottságnak az alapszabály-
ban előírtak betartására vonatkozó mielőb-
bi intézkedését.

– A Társaság alapszabálya a szakosztályok 
elnökeinek, valamint a területi szervezetek 
vezetőségének is rendszeres beszámolási, 
illetve tájékoztatási kötelezettségét írja elő 
[27. § (4) bekezdés, 28. § (5) bekezdés]. Mi-
után az előírt beszámolás, illetve tájékoz-
tatás megállapításunk szerint nem történik 
meg, ismételten kérjük az Intéző Bizottság 
ez irányú intézkedését is.

– A Felügyelő Bizottság észrevételezi, hogy 
a Társaság ügyrendjének a múlt évben mó-
dosított alapszabályhoz történő igazítása, 
összhangjának vizsgálata még nem történt 
meg.

Az előbbieket összefoglalva:
– A Felügyelő Bizottság megállapítja, hogy a 

Társaság ügymenete a hatályos jogszabály-
ok – fentiektől eltekintve az alapszabály – 
és a közgyűlési határozatok alapján folyik.

– A Társaság közhasznú tevékenysége az 
előírásoknak megfelelő, jogszabálysértésre 
utaló tényt, körülményt nem tapasztaltunk.

– A Társaság és szervezetei által hozott ha-
tározatok szabályszerűek, a meghatározott 
rend szerintiek.

– A Felügyelő Bizottság a Társaság 2009. évi 
tevékenységét összességében szabályszerű-
nek minősíti.

A közhasznú szervezetekről szóló 1997. évi 
CLVI. törvény előírásai szerint a Társaság elké-
szítette a közhasznúsági jelentést, melynek elfo-
gadása és jóváhagyása a Társaság legfelsőbb szer-
vének – a közgyűlésnek – kizárólagos hatásköre.
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Javasolja ezért a Felügyelő Bizottság a közgyű-
lésnek, hogy a Társaság 2009. évi beszámolóját és 
közhasznúsági jelentését fogadja el.

*

A beszámolókat követő hozzászólók közül első-
ként Osskó András elmondta, hogy a CLGE tag-
ság jó alkalom lenne arra, hogy hosszú idő után 
Magyarország is – esetleg már 2011-ben – ott-
hont adjon rangos nemzetközi konferenciának. 
Nem elegendő csak a tagság, ez jó reklám és kitö-
rési lehetőség lehetne szakmánk számára. A Vi-
lágbank is számos olyan projektet támogat, mely-
nek a jövőben részesei lehetnénk. Fontosnak tar-
ja, hogy a nemzetközi szakmai eseményekről a 
hazai szakemberek is tájékozódhassanak. A ki-
küldöttektől elvárható, hogy tapasztalataikról tá-
jékoztatást adjanak a lapban közzétett beszámo-
ló formájában. Ezt a javaslatot erősítette meg 
Hodabay-Böröcz András, aki szerint célszerű 
lenne, ha a FIG 7. Bizottságának 2011. évi köz-
gyűlését hazánkban tudnánk megszervezni. 

Winkler Péter pozitív fejleménynek tartja, 
hogy egyre több doktorandusz publikál lapunk-
ban. Feltételként kellene szabni a fiatal szerzők-
nek az MFTTT tagságot. Ugyanezt tartja szüksé-
gesnek a nemzetközi konferenciákon megjelenő 
kollégáink számára is. 

Dr. Mátay Csaba egyetértve az FB jelentésé-
vel, szükségesnek tartja a területi csoportok és 
szakosztályok vezetőinek rendszeres beszámolta-
tását. Erre válaszolva és a tagnyilvántartási mun-
kák eddigi eredményeit, tapasztalatait összefog-
lalva Uzsoki Zoltán elmondta, hogy első lépés-
ben a területi csoportok nyilvántartását rendezik. 
Ez a munka már elindult.

Dr. Mihály Szabolcs elnök az elhangzott ész-
revételeket összefoglalva elmondta, hogy tovább 
kell erősíteni a területi csoportokkal meglévő 
kapcsolatokat, egyetért a nemzetközi konferenci-
ák magyarországi szervezésével. A szakmai fő-
hatóságunkkal kapcsolatainkat erősíteni kell, el-
várható a lap jelenleginél hathatósabb anyagi tá-
mogatása. Egyetért a Felügyelő Bizottság észre-

vételeivel, melynek kapcsán az IB már felkérte 
Uzsoki Zoltán főtitkárt intézkedési terv készíté-
sére, a megoldandó feladatok és azok kezelésé-
nek összefogására. Elmondta, hogy kedvezően és 
eredményesen alakultak a vidéki csoportok által 
szervezett regionális konferenciák, amit a továb-
biakban is segíteni kell.

A hozzászólások után a közgyűlés résztvevői 
mindhárom beszámolót egyhangúlag elfogadták.

A beszámolókat követően került sor a Jelölő Bi-
zottság javaslata, illetve az IB és a Választmány 
döntése alapján a Lázár Deák-emlékérmek átadá-
sára. Az Alapszabály értelmében az MFTTT az 
emlékérmet minden évben egy személynek ado-
mányozhatja. A Jelölő Bizottság tagjai által vég-
zett közvélemény-kutatás eredményeként azon-
ban több javaslat is érkezett a kitüntetés posztu-
musz adományozására. Miután a Lázár Deák-em-
lékérem posztumusz odaítélését sem az MFTTT 
Alapszabálya, sem annak 1. sz. melléklete nem 
zárja ki, a Jelölő bizottság előterjesztése alapján 
az IB és a Választmány idén először döntött az 
emlékérem posztumusz adományozásáról is. 

Lázár Deák-emlékérem kitüntetetésben része-
sült Oros László, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Me-
gyei Földhivatal vezetője. A társaság történeté-
ben először dr. Balázs László özvegye vehette át 
a posztumusz kitüntetést, Apagyi Géza emlékér-
mének átadására a családdal egyeztetett későbbi 
időpontban kerül sor. (A kitüntetettek méltatását 
a Kitüntetések rovatban olvashatják.)

Az MFTTT elnöke befejezésül tájékoztatta a 
Közgyűlés résztvevőit, hogy Klinghammer Ist-
ván professzor urat a MTA rendes tagjai sorába 
választották, melyhez a Társaság nevében további 
eredményes munkát kívánva gratulált. Elmondta, 
hogy az Erdélyi Magyar Műszaki Tudományos 
Társaság Földmérő Szakosztályával való együtt-
működést a kölcsönösen megfogalmazott szán-
dékok és igények alapján Társaságunk tovább kí-
vánja erősíteni, mely a legutóbbi XI. Nagybányai 
Földmérő Találkozó során is meg fogalmazódott.

Dr. Mihály Szabolcs, megköszönve a jelen lé-
vők aktív részvételét és további jó munkát kíván-
va a közgyűlést bezárta.


